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گفت و گو

سیدحسن نصرالله:

حاج قاسم سلیمانی، آیت الله مصباح را 
برای آموزش حزب الله به لبنان آورد

 چه زمانی با آیت الله مصباح آشنا 
شدید؟

آشـــنایی من با ایشان به ابتدای دوران 
طلبگی بازمی گـــردد و از زمان قدیم با 
ایشان آشـــنایی عمومی و غیرشخصی 
داشـــتم. کتاب های مختلف ایشان را 

دنبال می کردم. 
همچنین زمانـــی که در حـــوزه علمیه 
شـــهر بعلبـــک بـــودم، برخـــی از کتب 
ایشـــان در زمینـــه فلســـفه، اعتقادات 
و کلام تدریـــس می شـــد و مـــا آنهـــا 
آمـــوزش  و  می کردیـــم  تدریـــس  را 
می دیدیـــم. پـــس یـــک آشـــنایی دور 

وجـــود داشـــت.
آشـــنایی مـــن بـــا آیـــت الله مصبـــاح 
)رضوان الله تعالـــی علیه( کمی پیش از 
ســـال ۲۰۰۰ میلادی یعنی چیزی حدود 
۲۰ سال پیش و قبل از پیروزی تاریخی 
مقاومت اســـلامی لبنان شـــروع شد. 
در آن زمـــان برخـــی برادران مســـئول 
حـــزب الله از ایشـــان دعـــوت کردند به 
لبنان ســـفر کند تا برای مســـئولان رده 
اول حزب الله سخنرانی هایی عمدتاً با 
محوریت مســـائل اعتقادی،  معرفتی و 
اخلاقی داشته باشـــند. من در آن ایام 
با ایشـــان آشـــنا شـــدم و خدمت شان 
رســـیدم. این اولیـــن دیدار شـــخصی 

بنده و ایشـــان بود.

غیر از آن کتاب های رسمی درسی، 
از جهت علمی چه اطلاعی از آثار 

ایشان داشتید یا بعداً به آنها 
مراجعه کردید؟

بنـــده اکثـــر کتاب هـــای ایشـــان را که 
بـــه زبان عربـــی ترجمه شـــده مطالعه 
کرده ام، البته ســـخنرانی های ایشان را 
هم دنبـــال می کردم؛ ســـخنرانی هایی 
که هر روز صبـــح در تلویزیون الصراط 
با زیرنویـــس عربی پخـــش می کردند 
ولـــی مـــن بـــه زبـــان فارســـی گـــوش 
می دادم و از فارســـی اش بیشـــتر بهره 
می بـــردم. البتـــه ترجمه عربـــی را هم 
دنبـــال می کـــردم تـــا مطمئـــن شـــوم 

دقیق اســـت.

سطح بحث های اخلاقی ایشان را 
چطور ارزیابی می کنید؟

در ابتدا باید بگویم که من شایســـتگی 
ارزیابـــی ســـطح اخلاقـــی، فرهنگی و 
فکـــری حضـــرت شـــیخ را نـــدارم، اما 
دربـــاره  خـــودم می گویم که همیشـــه 
وقتـــی بـــه درس هـــای ایشـــان گوش 
می دادم مطالب جدیدی می شنیدم؛ 
غیـــر از آنچه در کتاب هـــا می خواندیم 
یـــا از اســـاتید بســـیار و گذشـــته مان 
شـــنیده بودیم. من اصرار داشـــتم هر 
کتـــاب جدیـــدی کـــه از ایشـــان چاپ 
ع وقت بخوانم، چه  می شـــود در اســـر
به فارســـی به دســـتم می رســـید و چه 

بـــه عربی.

آیت الله مصباح خیلی وقت ها 

بحث ها را به سبک دیگری مطرح 
می کردند، به نظر شما ایشان 

سبک خاصی در ارائه بحث های 
اخلاقی داشتند؟ شما این تفاوت را 

احساس می کردید؟
شـــیوه  در  کـــه  چیـــزی  مهم تریـــن 
بیـــان حضـــرت شـــیخ )رضـــوان الله 
تعالـــی علیـــه( چـــه در کتـــب و چه در 
ســـخنرانی ها دیـــده ام، بیـــان روشـــن 
اســـت و طبیعتاً این چیزی اســـت که 
هـــم ما طلاب بـــه آن نیـــاز داریم و هم 
جوانان. گاهی برخی اســـاتید به زبانی 
پـُــر از اصطلاحـــات و بیانـــی پیچیـــده 
ســـخن می گوینـــد کـــه منظـــور اصلی 
دریافت نمی شـــود و یکی از مهم ترین 
مشکلاتی اســـت که در تبیین مفاهیم 
دقیق اســـلامی با آن مواجه هســـتیم. 
تبیین بـــه فهم درســـت و دقیـــق نیاز 
دارد کـــه ایشـــان در بالاترین ســـطح از 

آن بهره منـــد بودنـــد.
آیـــت الله مصبـــاح میـــان مخاطبـــان 
تفاوت می گذاشـــتند و ایـــن هم نکته  
مهمـــی اســـت. مخاطبان ایشـــان گاه 
متخصص و گاه عمـــوم طلاب یا عموم 
جوانـــان بودنـــد. هنگامـــی کـــه برای 
عموم ســـخنرانی می کردند متناســـب 
ســـخن می گفتند. این هم یک ویژگی 
مهم اســـت. امـــا برخـــی از اســـاتید از 
چنیـــن توانایی ای برخوردار نیســـتند، 
چـــون معمولاً بـــا متخصصان ســـخن 

می گوینـــد.
نکتـــه  دیگـــری کـــه در ســـخنرانی ها و 
درس های آیت الله مصباح )رضوان الله 
تعالی علیه( ملاحظه کردم این اســـت 
که ایشـــان بســـیار بـــه آیات و شـــواهد 
قرآنـــی اســـتناد می کردنـــد و بســـیاری 
از آیـــات قـــرآن را حفـــظ بودنـــد. من 
به برخـــی از درس های ایشـــان گوش 
می دادم و بـــه عنوان یک عرب، فهمی 
از یک آیه قرآن داشـــتم، اما ایشان آیه 
را بـــه گونه جدیدی توضیـــح می دادند 
که مـــن به عنوان یک عرب احســـاس 
می کـــردم کـــه ایشـــان فهـــم جدیدی 
از همـــان کلمـــات و عبـــارات عربـــی 
آیـــه شـــریفه دارند کـــه این نیـــز یکی از 

ویژگی هـــای مهم ایشـــان بود.

نظر شما درباره بینش سیاسی 
آیت الله مصباح چیست؟

بـــه دو بخـــش  را  می توانیـــم بحـــث 
تقســـیم کنیـــم: دیدگاه های سیاســـی 
ایشـــان در ســـطح امت و دیدگاه های 
سیاســـی ایشـــان در ســـطح داخـــل 
ایران. موضـــوع دوم را مـــن به صورت 
دقیق دنبـــال نمی کـــردم یعنی اطلاع 
کاملی درباره اش نـــدارم، اما در بخش 
اول، از ایـــن جهـــت کـــه من بخشـــی 
از آن هســـتم و بخشـــی از پیگیـــری و 
مســـئولیت من به شـــمار می آیـــد، در 
این بـــاره با هـــم گفت وگـــو می کردیم. 
همچنین بـــه برخی از ســـخنرانی های 
ایشـــان گوش مـــی دادم و در واقع این 

ایـــران می رفتند مشـــتاق بودند که به 
دیدار آیت الله مصباح مشـــرف شوند. 
هنگامـــی که ایشـــان قـــم بودنـــد، به 
آنـــان وقت مـــی داد، سخنان شـــان را 
می شـــنید، برایشـــان توضیـــح می داد 
و به ســـؤالات آنها پاســـخ می داد. همه 
برادرانی که به ایـــران می رفتند و برای 
دوره هـــای فرهنگـــی، فکـــری، نظامی 
یا غیـــره مدتـــی در ایـــران می ماندند، 
مدیـــران این برنامه ها همیشـــه اصرار 
داشـــتند که یکـــی از بخش های ثابت 
برنامه هایشـــان، دیـــدار بـــا آیـــت الله 

مصباح باشـــد.

دومین سفری که آیت الله مصباح 
به لبنان داشتند برای یک دوره 

آموزشی بود. کمی در این باره 
توضیح دهید و اینکه این دوره چه 

تأثیری در حزب الله داشت؟
اصـــل ایـــده این بـــود که ما در ســـطح 
فکری، فرهنگـــی و اعتقـــادی نیازمند 
توجـــه ویـــژه هســـتیم. بـــه علمایـــی 
ســـطح بالا نیـــاز داریـــم که هـــم قابل 
اســـتفاده باشـــند و هم مـــورد پذیرش 
واقـــع شـــوند، چرا کـــه مســـئولان رده  
اول و دوم حزب الله حاضر نمی شـــوند 
نزد هر کســـی درس بگیرنـــد. بنابراین 
باید آنهـــا را در درجه  اول درباره  اســـتاد 
قانـــع کنیم! وقتـــی به آنهـــا می گوییم 
کـــه می خواهیـــم دوره ای را مثـــلاً در 
مســـائل اعتقـــادی و فکری بـــه مدت 
یـــک هفتـــه یـــا 1۰ روز برگزار کنیـــم و از 
شـــما می خواهیم که در ایـــن درس ها 
شرکت کنید، باید قبول داشته باشند 
کـــه اســـتاد از آنها برتر، بالاتـــر و عالم تر 
اســـت و بـــرای آنـــان مفیـــد اســـت که 
کارشـــان را رهـــا کننـــد و در محضـــر او 
بنشـــینند. به همین دلیل بـــا برادران 
ایران این گونـــه برنامه ریزی کردیم که 
هر چند وقت یک بـــار یکی از علمای 
بـــزرگ و موثـــوق و نیـــز کســـانی که بر 
امـــام خمینـــی متمرکز و در ایشـــان و 
خط ایشـــان فانی هســـتند، تشـــریف 
بیاورند. ما کســـانی را می خواهیم که 
در این مســـیر، ما را تثبیـــت و تقویت 
کننـــد نه کســـانی که شـــک و ســـؤال 
ایجـــاد کننـــد. کســـانی را می خواهیم 
کـــه اگـــر تردیـــدی هـــم داشـــتیم به 
سؤالات و شـــبهات ما پاسخ دهند که 
در آن زمان برادران آیت الله مصباح را 

پیشـــنهاد دادند.

چه کسی این پیشنهاد را داد که 
سراغ آیت الله مصباح بروید؟

در آن زمـــان شـــهید حـــاج قاســـم 

ـــرش بـ

سیدحســـن نصرالله در نخســـتین ســـالگرد رحلت آیت الله 
مصباح یزدی با فرزند ایشـــان، حجت الاســـام والمسلمین 
مجتبـــی مصباح یـــزدی گفت وگـــو کـــرد. فرازهایـــی از این 

گفت وگـــوی کمتر دیـــده شـــده را می خوانید.

یکی از دلایـــل هم پوشـــانی و ارتباط با 
ایشـــان بود.

مـــا همـــواره احســـاس کرده ایـــم کـــه 
حضـــرت شـــیخ )رضـــوان الله تعالـــی 
علیه( بـــه این خط و به ایـــن راه ایمان 
دارد و آن را تأییـــد می کنـــد، برایـــش 
نظریه پـــردازی می کند و با قـــوت از آن 

پشـــتیبانی می کنـــد.
دربـــاره  ایشـــان  موضـــع  همچنیـــن 
مقاومت لبنـــان و موضع شـــان درباره 
جنگ جولای، جنگ ۳۳ روزه؛ ایشـــان 
اولین کســـی بـــود کـــه پـــس از پایان 
جنگ بـــه لبنان آمـــد. به یـــاد دارم که 
بیشـــتر خانه های ما همچنـــان ویرانه 
بود! ســـفر ایشـــان حتی پیـــش از این 
بود که خانه ها و مراکزمان را بازســـازی 
کنیـــم. بنـــده در آن ســـفر بـــا ایشـــان 
دیـــداری داشـــتم که دیـــداری خاص و 
ویژه و بســـیار عاطفی بـــود چون دیدار 

بعـــد از جنـــگ بـــود. می دانیـــد که در 
طـــول جنـــگ همه نگـــران مـــا بودند 
که چـــه اتفاقـــی ممکن اســـت بیفتد، 
چه کســـی کشـــته و چه کسی مجروح 
می شـــود. پس درباره دیدگاه سیاســـی 
آیـــت الله مصبـــاح در زمینـــه هـــر آنچه 
مربـــوط بـــه منطقـــه و درگیری هـــای 
را  آن  تنهـــا  نـــه  می شـــود،  منطقـــه 
تصدیـــق، تأییـــد و حمایـــت می کنم؛ 
بلکـــه می توانـــم بگویم کـــه حزب الله 
بـــا جهـــاد و جانفشـــانی اش، تجســـم 
عینی دیدگاه های سیاســـی منطقه ای 

آیـــت الله مصباح اســـت.
طبیعـــی اســـت که ایشـــان نـــه فقط از 
طریق ســـفر به لبنان بلکه بـــا ایده ها، 
اندیشـــه ها،  اســـتدلال و تثبیت آنها به 
این موضوع کمـــک می کردند. برادران 
حـــزب الله در همـــه هیأت هایـــی کـــه 
دســـت کم در ۳۰ ســـال گذشـــته بـــه 

ـــرش بـ

هیچ کس نمی تواند ادعا کند که از نعمت وجود آیت  الله مصباح در زندگی خود، 
بهره  کامل برده است. خواه، به جهت کوتاهی کردن باشد یا ناتوانی خودش. در 

هر صورت هیچ کس نمی تواند چنین ادعایی داشته باشد. لکن وجود ایشان 
و برکات ایشان پس از رحلت شان در کتاب ها، آثار، افکار و شاگردان شان که 

اندیشه های ایشان را به همراه دارند، همچنان ادامه دارد. من معتقدم این 
مسئولیت برعهده فرزندان، شاگردان و افراد آشنا و هر کسی است که از فکر 

ایشان استفاده کرده و به آن نزدیک شده است، مانند حزب الله.
امروز ما هنوز نمی دانیم که چگونه از بزرگانی که از دنیا رفته اند مانند حضرت امام 

غ از موضوع وجود جمهوری اسلامی استفاده  خمینی)رضوان الله تعالی علیه( فار
کنیم. منظورم در حوزه های فکری، معنوی، روحی، اعتقادی و فرهنگی است. 

اینها ثروت های بزرگی هستند که نمی دانیم چطور از آنها بهره ببریم.
همچنین شهیدان بزرگ دیگری در این سطح، مانند شهید مطهری و شهید صدر. 

جناب آیت الله مصباح)رضوان الله علیه( نیز در این زمره اند. لذا من معتقدم لازم 
است نگاهی دوباره به آثار ایشان انداخته شود، بازنشر و چاپ مجدد شود. به گونه 

جدیدی بازتولید شود.
باید بکوشیم تولیدات آیت الله مصباح به بیشترین اقشار ممکن برسد. البته 

نکته ای هست که ما از آن غافلیم و باید به دنبال آن بگردیم. مثلاً تأثیر آیت الله 
مصباح در جهان اسلام حتی جهان اهل سنت. ما اطلاعاتی در این باره نداریم.

مهم ترین چیزی که در شیوه بیان حضرت شیخ )رضوان الله تعالی علیه( چه در 
کتب و چه در سخنرانی ها دیده ام، بیان روشن است و طبیعتاً این چیزی است 
که هم ما طلاب به آن نیاز داریم و هم جوانان. گاهی برخی اساتید به زبانی پرُ از 
اصطلاحات و بیانی پیچیده سخن می گویند که منظور اصلی دریافت نمی شود و 

یکی از مهم ترین مشکلاتی است که در تبیین مفاهیم دقیق اسلامی با آن مواجه 
هستیم. تبیین به فهم درست و دقیق نیاز دارد که ایشان در بالاترین سطح از آن 

بهره مند بودند.
آیت الله مصباح میان مخاطبان تفاوت می گذاشتند و این هم نکته  مهمی است. 

مخاطبان ایشان گاه متخصص و گاه عموم طلاب یا عموم جوانان بودند. هنگامی 
که برای عموم سخنرانی می کردند متناسب سخن می گفتند. این هم یک ویژگی 

مهم است، اما برخی از اساتید از چنین توانایی ای برخوردار نیستند، چون 
معمولاً با متخصصان سخن می گویند.نکته  دیگری که در سخنرانی ها و درس های 

آیت الله مصباح )رضوان الله تعالی علیه( ملاحظه کردم این است که ایشان بسیار 
به آیات و شواهد قرآنی استناد می کردند و بسیاری از آیات قرآن را حفظ بودند. 
من به برخی از درس های ایشان گوش می دادم و به عنوان یک عرب، فهمی از 
یک آیه قرآن داشتم، اما ایشان آیه را به گونه جدیدی توضیح می دادند که من 

به عنوان یک عرب احساس می کردم که ایشان فهم جدیدی از همان کلمات و 
عبارات عربی آیه شریفه دارند که این نیز یکی از ویژگی های مهم ایشان بود.

 
 

ســـلیمانی)رضوان الله تعالـــی علیـــه( 
ایـــن مســـأله را هماهنگ کـــرد. یعنی 
ایشـــان مســـئول همـــه موضوعـــات 
لجســـتیک این مســـأله بود. بـــرادران 
ســـپاه قدس بـــا علمـــای قـــم تماس 
می گرفتنـــد و تلاش بر آیت الله مصباح 

شـــد. متمرکز 

بازخورد کادر و نیروهای حزب الله 
از ملاقات  با آیت الله مصباح 

چه بود؟
دیدارهـــای  در  کـــه  کســـانی  همـــه  
از  اعـــم  کردنـــد،  شـــرکت  ایشـــان 
طلاب علـــوم دینـــی، علمـــا، کادرها، 
بـــرادران، خواهـــران، دانشـــجویان و 
تمـــام رزمنـــدگان وابســـته به شـــاخه  
نظامی، ایشان را بســـیار باور داشتند 
و محتـــرم و مقـــدس می شـــمردند. 
وقتـــی افـــراد در مجلـــس او حاضـــر 
می شـــدند آرامش و سکوت حکمفرما 
بـــود و همـــه ســـراپا گـــوش بودنـــد تا 
از لحظـــه لحظـــه  اوقـــات اســـتفاده 
کننـــد و جلســـه بـــا ایشـــان، شـــکوه 
خاصی داشـــت، زیرا همه مخاطبان و 
حضار، ســـخنرانی را که با آنان ســـخن 
می گفت در ســـطح بالایـــی از ارزش و 
احتـــرام می دیدنـــد. به همیـــن دلیل 
آنـــان تحـــت تأثیـــر همـــه  گفته هـــای 
آیـــت الله مصبـــاح قـــرار می گرفتند و 
ســـخنانش را می پذیرفتند و بر اساس 
آن عمـــل می کردند و ایـــن تا مدت ها 
در زندگی شـــان تأثیـــر می گذاشـــت. 
ایـــن چیـــزی بود کـــه مـــا می دیدیم و 
برادران نیز برای مـــن نقل می کردند.

به نظر حضرتعالی ما توانســتیم از 
افــکار و دیدگاه ها و آثار و برکات 

وجودی آیت الله مصباح به 
درســتی استفاده کنیم یا نه؟ و اگر 
در ایــن زمینه خلأیی وجود دارد از 

ایــن به بعد چه  کار باید بکنیم؟
هیچ کـــس نمی توانـــد ادعـــا کند که 
از نعمـــت وجـــود آیـــت  الله مصباح در 
زندگی خـــود، بهره  کامل برده اســـت. 
خواه، به جهت کوتاهی کردن باشـــد 
یـــا ناتوانـــی خـــودش. در هـــر صورت 
هیچ کـــس نمی تواند چنیـــن ادعایی 
داشـــته باشـــد. لکن وجود ایشـــان و 
برکات ایشـــان پس از رحلت شـــان در 
کتاب ها، آثار، افکار و شاگردان شـــان 
که اندیشـــه های ایشـــان را بـــه همراه 
دارنـــد، همچنـــان ادامـــه دارد. مـــن 
معتقـــدم ایـــن مســـئولیت برعهـــده 
فرزنـــدان، شـــاگردان و افراد آشـــنا و 
هر کســـی اســـت کـــه از فکر ایشـــان 

اســـتفاده کرده و به آن نزدیک شـــده 
اســـت، ماننـــد حزب الله.

امـــروز مـــا هنـــوز نمی دانیـــم چگونه 
از بزرگانـــی کـــه از دنیا رفته انـــد مانند 
غ از  حضـــرت امـــام خمینـــی)ره( فـــار
موضـــوع وجـــود جمهـــوری اســـلامی 
اســـتفاده کنیم. منظورم در حوزه های 
فکـــری، معنـــوی، روحـــی، اعتقـــادی 
و فرهنگـــی اســـت. اینهـــا ثروت های 
بزرگی هســـتند کـــه نمی دانیم چطور 

از آنهـــا بهـــره ببریم.
همچنین شـــهیدان بـــزرگ دیگری در 
ایـــن ســـطح، ماننـــد شـــهید مطهری 
یـــت الله  آ جنـــاب  صـــدر.  شـــهید  و 
مصباح)رضوان الله علیـــه( نیز در این 
زمره انـــد. لذا من معتقدم لازم اســـت 
نگاهـــی دوباره به آثار ایشـــان انداخته 
شـــود، بازنشـــر و چاپ مجدد شود. به 

گونه جدیـــدی بازتولید شـــود.
آیـــت الله  تولیـــدات  بایـــد بکوشـــیم 
مصبـــاح به بیشـــترین اقشـــار ممکن 
برســـد. البته نکتـــه ای هســـت که ما 
از آن غافلیـــم و بایـــد بـــه دنبـــال آن 
بگردیم. مثـــلاً تأثیر آیـــت الله مصباح 
در جهـــان اســـلام حتی جهـــان اهل 
ســـنت. مـــا اطلاعاتـــی در ایـــن بـــاره 

. یم ر ا ند

احساس تان از کمبود آیت الله 
مصباح در این زمان چیســت و چه 

باید بکنیم؟
مـــا از ابتـــدا بـــر ایـــن بـــاور بودیم که 
ایشـــان فقیـــه، فیلســـوف و متفکری 
بـــزرگ بودند و نبـــود ایشـــان فقدانی 
بزرگ در جهان اســـلام اســـت. امروز 
فقیـــه، فیلســـوفان و مفســـران قرآنی 
داریم، امـــا حقیقتاً به اندیشـــمندانی 
نیـــاز داریـــم کـــه تولیدکننده باشـــند 
یـــا به تعبیـــر حضـــرت آقا تولیـــد علم 
کننـــد. ثـــروت فکـــری ایجـــاد کننـــد 
و بـــه شـــیوه اندیشـــمندانه از اســـلام 
دفـــاع کننـــد. بـــه ســـؤال های بزرگی 
که امـــروز مطرح اســـت و بی پاســـخ 
مانـــده، پاســـخ بدهند. اینهـــا کار یک 
دانشـــمند اســـت و بـــه نظـــر بنـــده و 
برادرانـــم با توجه به بررســـی هایی که 
انجام داده ایم ایشـــان یک اندیشمند 

بود. کم نظیـــر 
امیـــد داریم کـــه ا ن شـــاءالله خداوند 
متعال به واســـطه شاگردان، فرزندان 
و برادران ایشـــان این خسارت بزرگ را 
جبران کند. ایشـــان الگو و سرمشـــق 
و نمونـــه و اســـوه در تقـــوا، فروتنـــی، 
اخلاق، خوش خلقـــی و ولایت پذیری 

بودند.

آشنایی من 
با آیت الله 

مصباح 
)رضوان الله 

تعالی علیه( 
کمی پیش 

از سال ۲۰۰۰ 
میادی یعنی 
چیزی حدود 

۲۰ سال پیش 
و قبل از 

پیروزی تاریخی 
مقاومت 

اسامی لبنان 
شروع شد. 
در آن زمان 

برخی برادران 
مسئول 

حزب الله از 
ایشان دعوت 

کردند به 
لبنان سفر 

کند تا برای 
مسئولان رده 

اول حزب الله 
سخنرانی هایی 

عمدتاً با 
محوریت 

مسائل 
اعتقادی، 
 معرفتی و 

اخاقی داشته 
باشند. من 

در آن ایام 
با ایشان 

آشنا شدم و 
خدمت شان 
رسیدم. این 
اولین دیدار 

شخصی بنده و 
ایشان بود

ما از ابتدا بر 
این باور بودیم 

که ایشان 
فقیه، فیلسوف 

و متفکری 
بزرگ بودند 

و نبود ایشان 
فقدانی بزرگ 

در جهان 
اسام است. 

امروز فقیه، 
فیلسوفان 
و مفسران 

قرآنی داریم، 
اما حقیقتاً به 

اندیشمندانی 
نیاز داریم که 

تولیدکننده 
باشند یا به 

تعبیر حضرت 
آقا تولید علم 

کنند


